
PRVNÍ KONDICIONÁL – PODMÍNKOVÉ VĚTY O BUDOUCNOSTI –  

CO UDĚLÁM, JESTLI… 
Hovoříme v nich o situacích, která mohou nebo nemusí nastat v budoucnosti. 
Podmínkové souvětí má dvě části: 
1) větu hlavní – zde použijeme will + infinitiv slovesa bez TO (will go, will do) 
2) větu vedlejší podmínkovou – zde použijeme přítomný čas prostý, i když mluvíme o 

budoucnosti  
V těchto souvětích je velmi důležité, že ve vedlejší podmínkové větě nepoužíváme budoucí čas, 
ale čas přítomný.  
POZOR!!!!!! Ve větě hlavní je budoucí WILL, a to nám celé souvětí vrhá do budoucnosti. Po 
IF zde nemůže být WILL. Místo WILL dáváme přítomný čas. Význam je ale budoucí – záleží 
zde na větě hlavní!  
 

VEDLEJŠÍ VĚTA     VĚTA HLAVNÍ 
If I need cash,           I will go to the bank.  Pokud budu potřebovat peníze, půjdu do banky. 
If I´m thirsty,             I will have something to drink.  Pokud budu mít žízeň, dám si něco k pití. 

If it rains tomorrow,   we will stay home. Pokud bude zítra pršet, zůstaneme doma.                         
 

If you don't study,   you won't pass the exam. Pokud se nebudeš učit, neuděláš zkoušku.  

 
If the trip is expensive, I´ll  stay at home. Pokud bude výlet drahý, zůstanu doma. 
If I ´m hungry,                 I´ll have something to eat. Pokud budu mít hlad, dám si něco k jídlu. 

PŘÍTOMNÝ ČAS          BUDOUCÍ – WILL 
If it rains tomorrow, we'll stay in .  Význam této věty je budoucí a říká, že možná zůstaneme doma, ale záleží na 
tom, jestli bude pršet. Mluvčí tedy připouští možnost, že zítra bude pršet a tak je možné, že zůstanou doma.  
If it will rain tomorrow, we'll stay in. 
 
Další příklady: 
If I miss the bus, I will be late for school.   (Možná přijdu pozdě, protože nevím, jestli ten vlak 
stihnu – je to možné, je to reálné.) Pokud nestihnu autobus, budu mít do školy zpoždění. 
I'll be very happy if you help me with my homework.   (Nevím, jestli mi pomůžeš, ale možné to je.) 
Já budu šťastný, pokud mi pomůžeš s domácím úkolem. 
If he passes the exam, we'll celebrate.   (Tu zkoušku možná on složí, nevíme, možná ale ano.) Jestli 
on složí zkoušku, pak bude oslava. 
We'll stay in if it rains tomorrow. Zůstanu doma, pokud bude zítra pršet. 
 
 


